
الــخلصة

 في ودمدني و الكاملين بين ما الأزرق النيل حول الدراسة  هذه أجرت

 و الهايدروجيولوجية الخواص لتوضيح, السودان بوسط الجزيرة ولية
. الدراسة لمنطقة الهايدروكيميائية

 الخصائص لتبيان بئر 200 لعدد الحقلية البيانات تحليل تم

 أهم أن تبين . الدراسة لمنطقة الهايدروكيميائية و الهايدروجيولوجية

 ,الساسية القاعدية الصخور: هي بالمنطقة الجيولوجية التركيبات
 الأودية رسوبيات, الجزيرة تكوينات, النوبي الرملي الحجر تكوينات

 . الحديثة الرسوبيات و النهار رسوبيات, المطمورة
 الجوفية المياه خزانات أهم النوبي الرملي الحجر تكوينات تعتبر

ًا تعلو التي و بالمنطقة  تنكشف و, الأساسية القاعدية الصخور لتوافقي

 هايدولكية خواص ذات هي و, الدراسة لمنطقة الشرقية الجهة في

 /متر 163 الهايدرولكية الموصلية, اليوم / 2متر 397 النفاذية( متوسطة
 والموصلية اليوم / 2متر 331 النفاذية بينما البطانة منطقة في اليوم

 أن نجد كما ). الجزيرة منطقة في اليوم / متر 16 الهايدرولكية

ًا مقبولة المياه نوعية أن إلي تشير الهايدروكيميائية الخواص  وفق

 من جزء 386 الكلية الذائبة الملح متوسط  (القياسية للمعايير

من  332, بالبطانة المليون  بأنها مياهها صنفت). بالجزيرة المليون جزء

 ). المالحة الجيوب بعض وجود مع ( عذبة
 بالبطانة والكالسيوم الصوديوم بيكربونات لمجموعة تنتمي المياه نوعية

 تصلح مياهها بان وتمتاز بالجزيرة  الصوديوم بيكربونات ومجموعة
 المتصاص معامل متوسطة الملوحة قليلة مجموعة من للزراعة

 المتصاص معامل قليلة الملوحة متوسطة و بالجزيرة للصوديوم

. بالبطانة للصوديوم
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 النيل غرب المنطقة في الساسي الخزان هي الجزيرة تكوينات

 الحجر تكوينات من المتعري السطح فوق لتوافقيا ترسبت, الزرق

ًا ثمانين و صفر بين يتراوح بسمك النوبي الرملي  الجوفية المياه . متر

 الذائبة الملح( جيدة مياهه نوعية و محصورة شبه الجزيرة بخزان

 بيكربونات مجموعة من بانها تصنف و) المليون من جزء 380 الكلية

 قليلة الملوحة متوسطة للمجموعة تنتمي اذ للزراعة تصلح و الصوديوم

. للصوديوم الإمتصاص معامل
 الشمال و للشرق الأزرق النيل من الجوفية المياه لسريان العام الإتجاه

 منطقة في الغربي الشمال و الشمال و البطانة منطقة في الشرقي

 0.0072 و بالجزيرة و 0.00288 ( يبلغ هايدرولكي بانحدار الجزيرة
 من النوبي الرملي الحجر لتكوينات التخزينية السعة تقدر ) . بالبطانة

 و مكعب متر  910×  68.5ب الجزيرة بمنطقة الجوفية المياه
 التخزينية السعة بينما ,  مكعب متر  9 10×  29.1 البطانة بمنطقة

. مكعب متر  910×  42.4 تبلغ الجزيرة لتكوينات

ABSTRACT

This  study  was  carried  out  around  the  Blue  Nile  between 

Kamlin  and  Wad  Medani  in  the  Gezira  State,  Central  Sudan,  to 

characterize the hydrogeology and hydrochemistry of studied area.

In this study field data from 200 boreholes were analyzed to 

assess  the  hydrogeological  and  hydrochemical  properties  of  the 

study area.  The main geological  sequences in  the  study area  are: 
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Basement  Complex,  the  Nubian  Sandstone  Formation,  Gezira 

formation,  Buried  Chemical  deposits  Alluvium  deposits  and  the 

superficial deposits.

The  main  aquifer  in  the  area  is  the  Nubian  Sandstone 

formation which overlies unconformably the Basement Complex and 

crop  out  at  the  eastern  part  of  the  study  area.  The  Hydraulic 

properties of this aquifer are moderate (T = 397m2/d, K = 163m/d at 

Butana area and T = 331m2/d,  K = 16m/d at  Gezira area).   The 

hydrochemical  properties  indicate  that  the  water  quality  is 

acceptable according to standard parameters  (average TDS = 386 

ppm at Butana area and 332 ppm at Gezira area) .It is  classified as 

predominately fresh water with isolated pockets of brackish water 

and  calcium  sodium  bicarbonates  water  type,  class  S1C2for 

irrigation  at  Butana  area,  while  at  the  Gezira  area  fresh  water  is 

classified as sodium bicarbonates water type and class   S1C2  for 

irrigation purposes.

The Gezira formation is the main aquifer west of the Blue Nile 

River,  and  it  rests  unconformably  over  the  Nubian  sandstone 

formation erosional surface with a thickness ranging from zero to 

80m. 

The groundwater occurs under semi confined condition in the 

Gezira aquifer water is of good quality (TDS = 380ppm), and can be 

classified  as  sodium  bicarbonate  water  type  and  class  S1C2  for 

irrigation purposes.

The general groundwater flow directions are from Blue Nile 

towards east and northeast at Butana area, and north, northwest at 
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Gezira area with average hydraulic gradient 0.00288 and 0.00072 in 

Butana and Gezira area respectively. Estimated groundwater storage 

capacity of the Nubian Sandstone is 68.5X109 m3, at Gezira area 

29.1X109  m3  at  Butana  area  while  in  the  Gezira  aquifer  is 

42.4X109m3. 
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